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Forslag om godkendelse af Landskassens regnskab for 2018  

(Naalakkersuisoq for Finanser og Nordisk Samarbejde)  

 

I dag debatterer vi Landskassens regnskab for 2018 i forbindelse med førstebehandlingen.  

I 2018 havde vi et overskud på Drift, Anlæg og Udlån – DAU – på 115 mio. kr., mod 204 mio. 

kr. året før; vi har et overskud på Drift og Anlæg – DA – på 133 mio. kr. mod 230 mio. kr. året 

før. 

Hvis vi ser på de enkelte poster, kan vi konstatere, at der 2018 har været et overskud på 90 

mio. kr. på drift, som var et fald på 171 mio. kr. i forhold til 2017. Dette skyldes forskellige 

forhold. 

Grønlands Selvstyres indtægter for 2018 er steget med 280 mio. kr. Indtægter fra reje- og 

fiskeafgifter er steget med 154 mio. kr. Bloktilskud fra staten har efter regulering på pris- og 

lønniveau steget med 101 mio. kr., endelig er alle skatteindtægter steget med 64 mio. kr.  

Inuit Ataqatigiit er tilfredse med fremgangen på indtægtssiden.  

Ligeledes er vores daglige driftsomkostninger steget med 429 mio. kr. Dette skyldes til dels 

med at anlægsstøtte til kommunerne i 2018 er steget med 198 mio. kr. Ligeledes er Nuna 

Minerals A/S aktierne blevet afskrevet for 88 mio. kr., som ikke havde noget indflydelse på det 

samlede DAU-resultat.  

Landskassen har 454 mio. kr. i likvide midler, hvilket er en stigning på 46 mio. kr. Ligeledes er 

der værdipapirbeholdningen steget med 490 mio. kr.  

Vi ønsker, at Naalakkersuisut skal redegøre for om det likvide midler er stavnsbundet til andre 

opgaver.  

Inuit Ataqatigiit vil gentage opfordringen om, at man til stadighed arbejder for, at sprede 

økonomien, så den udelukkende ikke baserer sig på indtægter fra vores hav. Vi skal arbejde 

for at øge arbejdspladser på land, og vi skal arbejde ihærdigt på jobtræningsområdet. Vi skal 

altid vise arbejdsvilje til vores efterkommere. 

Når det er sagt, kan vi ikke undlade at nævne de galopperende udgifter til administrationen 

samt konsulentydelserne udefra.   

Hvis vi placerer sådanne ordre internt i landet, kan vi opnå at disse midler kommer alle til 

gavn.   



Vi vil ikke undlade at minde om, at gælden til det offentlige også stiger konstant, og vi må 

gøre os forestillinger om, hvordan den udvikling kan vendes. 

Med disse bemærkninger henviser vi punktet til nøje behandling i Revisionsudvalget. 


